
GM-kasvien viljelyä ei pidä estää lailla
(Lähetetty Helsingin Sanomiin 7.5.2009)

Markus Kröger kirjoitti vieraskynäpalstalla geenimuunneltujen kasvien (GM-kasvien) viljelyä vas-
taan (HS 7.5.2009). Hän asettui sille kannalle, että viljely pitäisi lailla estää GM-kasvien väitettyjen
ympäristö- ja yhteiskunnallisten haittojen takia.

Nykyisin voimassa oleva lainsäädäntö kuitenkin jo estää ympäristöhaitat, sillä jokainen Euroopan
Unionissa viljeltäväksi tarkoitettu muuntogeeninen viljelykasvi käy läpi yhteisösäädösten edellyt-
tämät turvallisuustutkimukset ennen kuin kasville voidaan myöntää viljelylupa. Viljelyluvan voi
saada vain sellainen muuntogeeninen viljelykasvi, joka on säädösvaatimusten mukaisesti osoitettu
turvalliseksi ihmisille, eläimille ja ympäristölle.

Oletetuista uhista jäävät siis jäljelle mahdolliset yhteiskunnalliset haitat. Kröger vetoaa demokrati-
aan ja vaatii, että ”… kaikilla on yhtäläinen oikeus määritellä nyt ja tulevaisuudessa, mitä syömme,
juomme ja kasvatamme ja mille altistumme… ”

Olen aivan samaa mieltä, mutta Krögerin vaatimuksesta seuraa johdonmukaisesti myös, että vilje-
lijöillä täytyy niin halutessaan olla oikeus viljellä GM-kasveja esimerkiksi siitä syystä, että niistä
saa paremman taloudellisen tuoton. Myös sellaisilla kuluttajilla, kuten minä, jotka haluavat GM-
kasveista tehtyä ravintoa, täytyy olla siihen oikeus. Itse haluan GM-ravintoa, koska se on puhtaam-
paa ja lisäksi huokeampaa kuin tavanomaisin menetelmin tuotettu Krögerin kannattamasta luomu-
ruuasta puhumattakaan.

Parhaillaan valmisteluvaiheessa olevasta ns. rinnakkaiselolaista, jolla säädellään niitä ehtoja, joilla
GM-kasveja maassamme viljellään, ei pidä tehdä niin jäykkää, että se käytännössä estäisi GM-kas-
vien viljelyn kokonaan.

Petter Portin
Turun yliopiston perinnöllisyystieteen
              emeritusprofessori


